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Indledning

Det er en fornøjelse endnu engang at kunne aflægge beretningen for foreningen Fair
Statsborgerskab!, og igen også med muligheden for at møde nogle af vores medlemmer personligt.
Vi har valgt Århus denne gang, for også at give vores medlemmer i Jylland muligheden for at
deltage fysisk.
Som landsdækkende forening er vi glade for at kunne afholde vores ordinære generalforsamling
kombineret digitalt og fysisk. At mødes fysisk giver mulighed for at tale sammen mere personligt. At
invitere med ind via Zoom giver os mulighed for at inddrage dem, der ikke har mulighed for at
deltage fysisk i Århus. Vi krydser som altid fingre for, at teknikken spiller.

Et overblik over 2023

En ting, der har fyldt en del i løbet af 2023, er Fasttrack-ordningen for
statsborgerskabsansøgninger, som ministeriet begyndte med i februar 2023. I den forbindelse
formulerede vi et åbent brev til Udlændinge- og Integrationsminister Kaare Dybvad Bek, som blev
underskrevet af mange af vores medlemmer, men også af andre borgere. Vi samlede 356
underskrifter, og vi siger endnu en gang tak til alle jer, der har støttet op.
Vi sendte brevet af sted med en supplering med vores kritik af afslagene for unge mennesker, der
har indgivet deres ansøgninger i de sidste måneder af 2022, hvor der ellers var udsigten til at få
afgørelsen på sagen sag efter 22 måneder (gennemsnitlig), og som desværre fik afslag, da de
havde søgt “for tidligt” i forhold til kravet om at have haft permanent ophold i mindst 2 år. Vi fulgte op
med en henvendelse til Folketingets indfødsretsudvalg i slutningen af juli, og her sendte vi både
brevet og uddybende oplysninger. Der er også blevet stillet et opfølgende spørgsmål til vores
henvendelse, som blev besvaret lidt vagt, stort set med indhold som i det direkte svar til os, som vi
modtog i starten af september måned.
Alle detaljer kan du også læse på vores hjemmeside under Seneste Nyt.

Vi har i maj måned i samarbejde med foreningen Fisken afholdt det første Netværksmøde med
forskellige organisationer bl.a. Den Frie Rådgivning i Odense, Dansk Flygtningehjælps Frivillige
Rådgiving, Refugees Welcome, Diversity Works, og Borgerretshjælp i Valby, samt vejledning fra
Institut for Menneskerettigheder, omkring rådgivning ved ansøgning om dansk statsborgerskab samt
permanent ophold, og møde nummer to blev holdt i slutningen af august måned. Vi er glade for at
dette er kommet i gang, og den udveksling af viden og erfaringer det bringer med sig. Her skal der
lyde et stort tak til Miriam, som sammen med Azra Basic fra foreningen Fisken har været den
bærende kraft.

I løbet af året har vi hjulpet Mellemfolkeligt Samvirke med deres kampagne omkring
statsborgerskab. Den kan fortsat ses og støttes via deres hjemmeside.

https://www.ft.dk/samling/20222/almdel/IFU/bilag/158/index.htm
https://www.ft.dk/samling/20222/almdel/IFU/bilag/158/2737018.pdf
https://www.ft.dk/samling/20222/almdel/IFU/bilag/158/2737017.pdf
https://www.ft.dk/samling/20222/almdel/IFU/spm/214/2737148.pdf
https://drive.google.com/file/d/1tXz_LKd1E5zMso9pwh89zhxunumUU-Jb/view
https://fair-statsborgerskab.dk/seneste-nyt/
https://www.ms.dk/statsborgerskab


Derudover har vi afholdt et mere generelt møde med dem, hvor vi har drøftet yderligere muligheder
for samarbejde på kryds og tværs.

Jennifer Maria Matos Tonndorff har instrueret den spændende kortfilm “Tæt på lykkelig”, som i 3,5
år følger den unge mand Hassan i processen mod dansk statsborgerskab. Man får et indblik i, hvilke
konsekvenser det har at leve med et gråt fremmedpas, som bl.a. forhindrer ham i at tage med sin
klasse på studietur. Hassans mange kvaler med det danske bureaukrati er blot et enkelt eksempel,
men mange andre unge i Danmark er i samme situation. Jennifer inviterede i maj måned både Fair
Statsborgerskab og foreningen Os Udenfor til et møde for at drøfte, hvordan filmen kan komme ud
og leve.
Kirsten deltog i 3 arrangementer, hvor filmen blev vist, og hvor der i forskellige former blev afholdt
paneldebat om emnet. Det var premieren på Folkemødet Møn i august måned, et arrangement af
Mino Danmark i november måned, samt senest et arrangement af Os Udenfor i februar måned.

I august måned deltog vi ligeledes i et borgermøde om statsborgerskab, arrangeret af Samira
Nawa fra Radikale Venstre. Fokus var på de mere end ti procent af befolkningen i Danmark, som er
uden dansk statsborgerskab, og dermed uden demokratisk indflydelse.
Her deltog foreningen repræsenteret af Kirsten i panelet sammen med Tim Whyte,
Generalsekretær for Mellemfolkeligt Samvirke, Michala Clante Bendixen, formand for Refugees
Welcome, Rasmus Brygger, chefkonsulent i Institut for Menneskerettigheder, samt flere berørte
borgere. Positivt at fremhæve fra dette møde er, at der deltog mange “almindelige borgere”, så
viden omkring praksis på området forhåbentligt efterhånden når bredere ud, og vækker mere
protest.

Kirsten deltog også ugen efter i en demonstration foran Christiansborg, hvor hun mødte et ældre
ægtepar, som havde deltaget i borgermødet, og som var kommet i solidaritet for særligt de unge
berørte mennesker. De kendte ikke nogen personligt, men var blevet ramt på deres
retfærdighedssans.

Foreningen var inviteret af Dansk Flygtningehjælp til at holde flere oplæg til deres store nationale
sammenkomst for frivillige rådgivere i september i Svendborg. Miriam og Kirsten fortalte om
foreningens arbejde og delte deress erfaringer med alt fra den almindelige ansøgningsproces til
forskellige typer dispensationssager, blandt andet for de unge ansøgere, der søger om dispensation
fra beskæftigelseskravet, samt de sager hvor en ansøger har en tidligere, ofte meget gammelt dom i
bagagen, og desværre er nødt til at søge om dispensation af den grund.

Ligeledes i september repræsenterede Arif og Miriam foreningen ved “International Welcome
Day” i Odense, hvor de fik lov til at svare folks spørgsmål om bl.a. krav og processen til at søge
dansk statsborgerskab. Det var også en god mulighed for at gøre andre organisationer opmærksom
på foreningens rådgivningsindsats såvel online som i Odense.

I september måned skete der en del med henblik på fortolkningen af beskæftigelseskravet.
Den officielle udmelding kan læses på ministeriets hjemmeside. Denne blev opdateret i to omgange,
og selv om den nævner de to forskellige beskæftigelseskrav, har ansøgere stadigvæk svært ved at
forstå dem. Særligt fordi kravet om fortsat at være i beskæftigelse har vist sig at blive tolket
anderledes end kravet om de 3,5 års fuldtidsbeskæftigelse. Vi har skrevet mere om det på vores
Facebook side. Dette var også et af hovedpunkterne i vores møde med indfødsretskontoret, som vi
beskriver nærmere senere i denne beretning.
Endelig dagsorden til generalforsamlingen

https://uim.dk/statsborgerskab/udenlandske-statsborgere/betingelser/beskaeftigelse//?fbclid=IwAR2on2DvQBpWjfntxWXtI9oYRdCDpPXBL8QTc2DkZXCwFQzPXhvllOj-6Nw2F%2Fuim.dk%2Fstatsborgerskab%2Fudenlandske-statsborgere%2Fbetingelser%2Fbeskaeftigelse%2F%2F%3Ffbclid%3DIwAR2on2DvQBpWjfntxWXtI9oYRdCDpPXBL8QTc2DkZXCwFQzPXhvllOj-6Nw&h=AT0ADt_XxE2YXDhr-sQUP9bQn8rgLOv82BQJQo24KVRZLz1QC5tzcmjiss28RmwH6gmJK6D_crHkswhyOCwRUOx4WDN-wLd4oAETAV21qtgauVj86HLqitjTGA&__tn__=-UK-R&c[0]=AT3apB7kKMKn4NdiUCqJ66FJJoxrbj4fxwNK1htsljC1uGb-J3RGDSQl-Quy8jgo5CCKpgZyTguZKSqQqz30YBOYQAB55VPZfEFLr3stDyqDL2_kL9WdQtQJCZbn6K92bKWX4anGinKGyEDLYbXocU8PsCouAt8UfXeBkxPp3EXIAvIOYpiR1uo93GzQjt-jZXjy9q43Jd1g
https://www.facebook.com/fair.statsborgerskab/posts/pfbid02cZhURWWfHmF3TQqiZ3bt6Lf3Yc17v3uX8f8eyR71Uvyst42nuSr8oFLC7i1XJYmrl


I starten af november måned kunne vi endelig afholde vores Bestyrelsesdag 2023, hvor vi i
bestyrelsen for første gang efter generalforsamlingen kunne mødes fysisk, og hvor vi drøftede
aktuelle emner og visioner for foreningen. Her fik vi formiddagen faciliteret af Gloria Nielsen,
Cand.mag,pæd., hvilket var en stor hjælp. Gloria bidrog med sin faglighed og gav os konkrete
handlingsværktøjer, som vi forhåbentligt kan anvende i vores videre arbejde med at udvikle Fair
Statsborgerskab! til en endnu bedre forening. Dog var tiden i resten af 2023 for knap, til at kunne
implementere nyt. Dette håber vi at vi kan gøre i 2024, når mange af den nuværende bestyrelse
genopstiller og forhåbentligt bliver genvalgt. Vi følte i hvert fald et stærkere sammenhold efter
bestyrelsesdagen, og vi vil helt klart fremadrettet prioritere bestyrelsesdage hurtigere efter en
generalforsamlingen.

Igen i år modtog foreningen en donation over 25.000 kr. fra Metro-Schrøder Fonden.
Det er tredje år i træk, at vi modtager denne donation, og den bliver generøst givet uden form for
nærmere krav, hvordan foreningen skal bruge pengene. Endnu en gang tak til Metro Schrøder
Fonden.

Til sidst vil vi gerne fremhæve Miriams store indsats omkring rådgivning ved personlig fremmøde
i Odense, hvor hun i løbet af året har haft 64 individuelle besøg ved personlig rådgivning plus 26
online eller telefoniske konsultationer, udover sin daglige indsats i bl.a. foreningens Facebook
gruppe.

Kontakt med Indfødsretskontoret

Efter et møde i november 2022, skete der desværre ikke så meget mere med vores kontakt til
kontoret.
Medarbejderne havde (for) travlt, den enhedschef, som vi havde den tætteste kontakt med
stoppede, og i det hele taget var der en stor udskiftning af medarbejderstaben i 2023.
Takket være Farids engagement og vedholdenhed i slutningen af 2023, har vi nu her for få uger
siden kunne afholde et online møde med en ny kontaktperson på indfødsretskontoret, hvor også to
af deres medarbejdere, den ene med speciale i beskæftigelseskravet deltog.
Fra foreningens side var det Farid, Miriam og Kirsten, der deltog.
Vi havde nogle generelle drøftelser, og talte mere specifikt om fasttrack-ordningerne og
beskæftigelseskravet.
Det er endnu for tidligt at sige, om vi kan udvikle vores samarbejde igen, men det er helt afgjort
vores forhåbning. Mødet var produktivt, og der er taget et skridt nærmere at genoprette vores
tidligere samarbejde med kontoret, og dermed få en mere direkte kommunikationsmulighed med
Indfødsretskontoret.

Vi håber at kunne forbedre kontakten, blandt andet for fremtidigt at kunne undgå situationer som
den i september 2023, hvor der pludseligt blev fortolket på beskæftigelseskrav på ny, og hvor vi så
de mest absurde og forkerte partshøringer. Ministeriet opdaterede først deres hjemmeside 29
måneder efter at reglerne om beskæftigelseskravet blev vedtaget i cirkulæret fra henholdsvis maj og
juni 2021! Dette mener vi er uacceptabelt.

Medlemsadministration

Status af medlemstallet fremgår af regnskabet.

Her skal der lyde et stort tak til Paolo, som siden hans indtræden i bestyrelsen i 2021 har lagt et



stort arbejde i forvaltningen af vores medlemmer, samt også i rollen som kasserer.
Det er et vigtigt arbejde i en forening, og Paolo har altid gjort det med stor omhyggelighed til gavn
for foreningen.

Udblik

Vi mangler fortsat at afholde større arrangementer selv. Hvor vi i det forgangne år mere har været
inviteret med af foreningen Os Udenfor, Mellemfolkeligt Samvirke, Dansk Flygtningehjælp og et
arrangement af Samira Nawa fra Radikale Venstre, skal vi prøve i år selv at organisere
arrangementer, for at være en aktiv spiller i forhold til at fokusere på emnet.

Vi håber at kunne fundamentere vores samarbejde med indfødsretskontoret (igen), så vi har dem
som sparringspartner i de mere og mere komplicerede spørgsmål, som vi bliver stillet i forbindelse
med rådgivningen. Og særligt også til gavn for medlemsorganisationerne i rådgivningsnetværket.

Selvfølgelig vil vi blive ved med at oplyse, rådgive og kæmpe for rimelige og retfærdige betingelser
på statsborgerskabsområdet!

Vi vil gerne endnu en gang opfordre jer til at reklamere for vores forening i jeres netværk.
Fortæl om vores arbejde og Inviter jeres familie, kollegaer og bekendte til at blive medlem.
Jo flere vi er, jo bedre bliver vi hørt.

Bestyrelsen i foreningen Fair Statsborgerskab!

Kirsten Kock Miriam Thompson
Farid Sahel Julian Johannes Umbhau Jensen
Paolo Masulli Arif Salam

Malak Ahmad


